
Protokol nr Lll/18

z pzebiegu obrad Rady Miasta Wloclawek

w dniu 19 paidziernika 2018 r.

Vll kadencji

Miejsce posiedzenia: Klub Stara Remiza

ul. Zabia 8



W dniu 19 pa2dziemika 2018 roku o godzinie 11.45 w Klubie Stara Remiza pny ul.Zabiq 8 we Woclawku
rozpoczely sie obrady Lll uroczystej sesji Rady Miasta Woclawek Vll kadencji, kt6qzwolal i kt6rej pzewodniczyl
Pzewodniczqcy Rady Miasta radny Rafal Sobolewski.

Ad. I

Powitanie Radnych i zaproszonych go6ci.

Pzewodniczqcy Rady Miasta ndny Rafal Sobolewski otwozyl obrady Lll uroczystej sesji Rady Miasta Wloctawek,
po czym poprosil obecnych na sall o powstanie i wysluchanie hymnu polskiego w wykonaniu bh6ru Canto.

Po oficjalnym otwarciu posiedzenia i wystuchaniu hymnu, Pzewodniczqcy pan Rafal Sobolewski powital
Prezydenta Miasta, Zastgpc6w Prezydenta Miasta, zaproszonych go$ci, parlamentazyst6w, a takze zebranycn na
sali utzednik6w, pzedstawicieli medi6w, mieszkaric6w miasta onal radnych Rady Miista. podkre6lil, 2e L1 sesja
Rady Miasta jest wyjqtkowo uroczysta, poniewa2 zostala powolana, nie tylio w zwipzku z zakoiczenrem
Vll kadencji, ale tak2e z okaziiobchod6w '100 rocznicy odzyskania pzez Potskg niepodleglosii. Nastgpnie poprosit
o wystqpienie Prezydenta Miasta pana Marka Wojtkowskiego.

Lista obecnoSci radnych z Lll sesji Rady Miasta stanowi zalqcznik do prorokotu,

Lista os6b uczestniczqcych w Lll sesji Rady Miasta stanowi zalacznik do protokolu.

Ad,2

Wystqpienie Prezydenta Miasta Wocfawek

Erezvdent Miasta Woclawek Pan Marek Woitkowski, Panie Pzewodnicz4cy, Wysoka Rado, pani posel, Szanownr
Paistwo, pzedstawiciere medi6w,. Jak pan pzewodniczqcy powiediiar, moze pzyjizie leszcze czas na
podsumowanie tejkadencji - ale my6lg, 2e dzisiaitakim niezwykle waznym etementem tejsesjijest fakt, 2e odbywa
sig ona 19 paidziernika 2018 roku, czyli roku, w kt6rym obihodzimy, rrrzez cary rok, stulecie odzyskania pzez
Polskg niepodleglosci. Dlatego, jesli paristwo pozwola to pragng izypomniee dzisiaj, w jaki spos6b do rego
doszlo, jakie byty pzyczyny odzyskania paez porske niepodreglosci, lak to wygradaro 

" n.iryr rirs.i.,
we Woclawku Drodzy Panstwo historia Paistwa eols'kiego zawize to powtazam lest historiq trudn4 czgsro
skomplikowan4 ale tez i historiE pigkn4 My jako polacy mamy ten pzywirej, ze d;swiadczalismy * n.r.y.n
dziejach roznych moment6w tych pieknych, tragicznyctr, ile tez'i tych smutnych. Dlatego te2 m6wi4c o stuteciu
odzyskania pzez Polske niepodlegloscj, tez odzyskania pzez Polsi<g paistwowosci, bjo takim farcL ugJziemy
dzisiaj mowi6. Warto te2 wspomniec w jaki sposdb do tego doszlo. Chca pzypomniei, 2e pod koniec wieiu XVlll
na skutek wielu pzyczyn, pzede wszystkim tych wewngtsznych jak i zewngtznych, porska tg niepodregros6
utracila Je6lim6wimy o pzyczynach wewngtznych to pzede wszystkim stabosi pahstwa polskiegl w;ivttt*i.rr.
To tez takie bardzo polskie, 2e w momencie kiedy zeczywiscie mamy paristwo to nie potrafimy te-2 tego do koRca
uszanow_ae. I w xvll wieku bylo podobnie. pojawi4qce sig swary, kr6tnie, liberum veto, wolna edtqa, prooy
ingerencji sqsiad6w w wewngtzne i zewngtzne sprawy polskie powodowaly, 2e wladlza kr6lewska, wtadza
centralna ulegla oslabieniu. Je2eli wladza centralna ulega oslabieniu io takie panstwo staje sig podatn, n, *p,y*y
zewnet'ne w zwiqzku z tym porska zeczywiscie stala sie rupem tzech potgznych s4siad6w. Na poczEtku
pieMszy rozbi6r polskirok 1773. Probyjeszcze ratowania suwerennego paristwa potsiiego. Migdzy innymi reformy
ostatniego kr6la elekcyjnego - stanislawa Augusta poniatowskiego. ouraoy seim-u wie]6eio, 'rct 

*rl"nie
Konstytucji 3-go maja, ktora nigdy nie weszla w 2ycie, bo s4siedzi nito nie pozwolili, no niestety zakoriczya sq
drugim, a nastepnie lrzecim rozbiorem polski w 1795. polsia zniknqla z mapy Europy. polski nie bylo i mialo
drodzy Paistwo trua6' 123lata, a2 do roku 1918. Ale teraz my5l9, wario tez zapytac iodpowiedziec nato pytanie,
czy gdyby nie ten wiek XrX, skomprikowany w swojej istoiie, to mo2riwe byro odzyskanie pzez'Fotsrg
niepodleglo6ci w 1918 roku. Znakomity historyk polskiej literatury Pani profesor Maria Janion okreSlila wiek XtX



pieknym wiekiem Polski. Dlaczego piqkny wiek? Kiedy Polski faktycznie na mapach Europy nie bylo, a no dlatego,

2e Polska mimo, 2e nie posiadala swojej paistwowo6ci, to istniala swoim narodem: Polakami. Dzigki temu,
2e Polacy w sercach caly czas nosili polskosc pzypominali o naszej pi?knej, a niekiedy trudnej historii.
To spowodowalo, 2e odzyskanie niepodlegloSci w 1918 roku byto mo2liwe. To, 2e Polacy do tego przez 123lata
dq2yli, pamietali, bylo mo2liwe,zeby te niepodlegloSd odzyskad w roku 1918. Warto wspomnied o powstaniach

narodowych skazanych na poraZkg. W momencie ich wybuchu, powstanie listopadowe, powstanie styczniowe
wobec ogromnych dysproporcji miedzy silami militamymi Polak6w, a pahstwa rosyjskiego nie mogly te powstania
sig udac. Ale to Polacy caly czas funkcjonowali jako nar6d, kultywowali swojq histori?, religig. Kultywowali sw6j
jqzyk, byli caly czas pzywiqzani do polskich tradycji narodowych. I to co nosili w sercu dalo p62niej mo2liwo56
odzyskania takiego fizycznego i politycznego pafrstwa polskiego w 1918, W XIX wieku nie bylo warunk6w
politycznych, ani spolecznych na to, aby tg niepodleglo66 odzyskac. Mocarstwa byly silne, porozumiewaly sig
ze sobE na bie2qco. W zwiqzku z tym wszystkie pr6by militame byly skazane na niepowodzenie. Taki moment siq
pojawil dopiero w roku 1914, kiedy to nasi zaborcy staneli po dw6ch stronach frontu. I wtedy wielu polak6w,
wybitnych Polakdw, ojc6w niepodlegloSci - bo tak ich dzisiaj okre6lamy, wyczulo ten moment i wyczulo, 2e
ta niepodleglo6d jest ju2 blisko, 2e Paristwa zaborcze sqcoraz slabsze, sktocone, a to powoduje, ze niepodleglog6
stanela u bram. Jak wyglqdal Woclawek w tym czasie? Bo to te2 jest wazne. Ja zawsze staram sig ilustrowai
historie polski, historie powszechna, z tq historiE lokaln4 bo ona dla nas mieszkafc6w, tutaj mieszkajqcych
i pracujqcych jest niezwykle wa2na. Woclawek po tzecim rozbione zostal wl4czony do zaboru pruskiego.
Na kr6tko, bo do roku 1907 wielka wyprawa Napoleona, powstanie ksiqstwa wanzawskiego spowodowalo,
ze ponownie pojawilo sig zamieszanie tak2e iw szeregach zaborc6w. To Kongres wiedeirlki w roku 1g15
spowodowal, 2e Woclawek wnz z calymi kujawami zostal pzypisany do zaboru cesirstwa rosyjskiego. I ten stan
zeczy utz ymal sie do roku 1914,

Paerwa - Pzewodniczqcy Rady Miasta Pan Rafal Sobolewski poprosil Pana Prezydenta o chwile pzerwy,
poniewa2 rozlegl sig hejnal z wie2y remizy.

Pzewodniczqcy Rady Miasta pan Rafal sobolewski- poprosil prezydenta o kontynuowanie wystqpienia.

PrezYdenta Miasta Wloclawek Pan Marek Woitkowski (cd) - Rok 1914 okazal sig rokiem znamiennym tak2e idla
Wloclawka, poniewaz wojska niemieckie pzybyly pod Woclawek migdzy '1, a 2 iierpnia 1914 roku. I w literatuze
pzedmiotu te kilka miesigcy, wla5ciwie tny miesiEce, jest okreSlone jako taki swego rodzaju kontredans, z uwagr
na to ze Wloclawek pzechodzil z rqk do rqk niemieckich w rosyjskle iodwrotnie. fiftem 1eit, ze wielka bitwa pod
Woclawkiem, miedzy 12 a 13 listopada, spowodowala, 2e Niemiy okupowaliWoclawek a2 do roku 1g1g. Okupacla
niemiecka wcale nie byla latwiejsza ni2 czasy zabory rosyls'kiego. To w tym czasie znane z historli rrczne
kontrybrcje, ktore siq dokonywaly we wocrawku, pzykrady wywo2enia istotniejszych uzqozen ialry;;ych na
tereny Niemiec, to wszystko spowodowaro, 2e woclawek byt ogalacany, nie tytio z tego powiedzmy potenclatu
spolecznego, ale tez z potencjalu gospodarczego. Ale chce te2 powiedzie6, 2e WocbwJk zawsze oona;oywar slg
te2 w tych trudnych momentach historycznych. I tak bylo w roku 1914 i do roku '1g18. poniewai to wtocbwLnie siq
sami organizowali, w tym czasie powstaly tw. oddziary milicji obywatelskiej z roku 1916, powsuf tzw. straze
obywatelskie, komitety obywatelskie. Tutaj na terenie Woclawki pojawiati sig tez 2olnieze Legion6w iilrrdrxirgo,
Polskiej Organizacji Wojskowej, wida6 bylo, 2e ten duch niepodlegloScijest 2ywy we Woclawku, Wiele znaczqcycn
w tym czasie os6b zaanga2owanych bezpoSrednio w dzialalnose spoleczna, w dzialalnosi pomostowqw truonym
okresie okupacji. A2 drodzy Parlstwo pzyszedl 11 listopada 1918 roku. Rozejm miedzy paristwami europejskimi
podpisany w compiegne spowodowar, 2e porska wraca na mapy Europa. wocrawek takze odzyskuje swoiE
niepodleglosd Wprawdzie dopiero dwa dni p62niej z 12 na 13liitopada19'18 roku wojska niemieckie'uciekajq
z woclawka natomiast niemieckie wladze wloclawka pzeki,:gig wladze w rgce obywateli woclawka.w 1918 roku odzyskanie pzez porskg niepodreglosci, pelna euforia wynikai4ca z tych oczekiwari
studwudziestotzyletnich, ale niestety nie trwalo to dlugo bo rok i920 i po raz wt6ry, bitwa tak zwana warszawska,
bitwa o Wloclawek z armiEsowieckqpo raz wt6ry Polsia i Woclawek siangly pzed ogromnym zagrozeniem. Tutaj
warto dlodzy panstwo wspomnied o tym. co wydanylo siq po2niej, bo okazalo sig, 2e odzyskani-e niepodleglosci
spowodowalo mozna zec takie porozumienie ponad podzialami. Dlaczego o tym m6wig, bo czgsto nam po prostu
tego brakuje, czqsto nam tego brakuje iw Polsce iw naszym samozEdzie takze. porozumienie miedzy podzLmmi,



takimi politykamijak reprezenlujqcy prawice Roman Dmowski, czy majqcy kozenie soc.jalistyczne Jdzef Pilsudski,
pzedstawiciele ruchu ludowego, pzedstawiciele partii centrowych potraflli sig porozumied bo celem byla
odbudowa pahstwa polskiego, co nie bylo latwe, bo tak jak wspomnialem w roku 1920 koniecznoso scalenia lzech
roznych systemow prawnych i administracyjnych, utworzenie jednolitego paristwa polskiego. Jednolitego, chocia2
zr6znicowanego pod wzgledem ludno6ciowym, pod wzglqdem etnicznym, bo pzecie2 1/3 6wczesnych
mieszkaicdw pairstwa polskiego to pzedstawiciele mniejszoSci narodowych. Nie bylo to latwe, jednak Polacy
pohafili sig wznie66 ponad podzialami i odbudowali pafistwo polskie. Warto drodzy Pafrstwo dzisiaj o tym m6wi\0
i o tym pamigtai, bo stulecie odzyskania pzez Polskg niepodleglosci obchodzimy tylko raz. I my mamy to
szczgscie, 2e nas to szczgicie po prostu spotkato. Dlatego te2, dzisiaj drodzy Paistwo w tym dniu szczeg6lnym,
kiedy spotykamy sig mo2e nie po raz ostatni, ale za chwile kadencja prezydenta i radnych minie, bo kadencja trwa
do 16 listopada. Warto o tym pamieta6 i warto koncentrowad siq na tym, do czego mieszkaicy nas powotujq i do
czego nas mieszkaricy wybieraj4 Niech ka2dy proszg pahstwa ma swiadomosc, 2e celem jest praca
dla mieszkaicow idla naszego miasta idobze by bylo zebysmy tez w kolejnej kadencji temu celowi poswigcali
wszystkie wysilki, swojq praca i wszystkie emocje. Niepotzebne nam sa swary i kl6tnie. we woclawku mamy
wiele problemow do rozwiqzania iapeluj, 2eby6my robili to wsp6lnie. Drodzy Pahstwo, panie p2ewodniczqcy,
pragnQ Paflstwu podziqkowai za le 4lata i pzy tej okazji te2 zadedykowad to co powiedzialem wcze6niej.
Pracujmy ponad podziafami, dyskutujmy, ale pzede wszystkim, pracujmy dla miasta imieszkaic6w naszego
miasta i tego wszystkim Pahstwu 2yczg i sobie tak2e. Dzigkujg bardzo,

Ad.3

Wystqpienie Pzewodniczqcego Rady Miasta - podsumowanie prac Rady Miasta.

PPewodniczacv Radv Miasta Pan Rafal Sobolewski - w swoim wystapieniu, podkreSlil wagg i znaczenie
odzyskania pzez Polskq niepodleglo5ci. W dalszej czgsci poinformowal o pracy Rady Miastl Vll kaoencli.
Pzewodniczqcy Pan Rafal Sobolewski powiedzial Rada'Miasta w Vll kadencjl obradowia sz razy poJepul4c
661 uchwat. W tym czasie radni zglosili 873 interpelacje. Natomiast .jeSli chodzi o posiedzenia komisji r[fyrn n.Oy
Miasta Wloclawek to:
- Komisja Bud2etu, Rozwoju ipromocji Miasta 53 razy, podejmuiqc 212 opiniioraz 9 wniosk6w,
- Komisja Rewizyjna 30 razy, podejmujqc 25 opinii i 10 wnioikow,'
- Komisja Kultury i sportu obradowara 3g razy i podi?la 57 opinii oraz wypracowala 6 wnioskow,
- Komisja Zdrowia, Rodziny i Opieki Sporecznej obradowara 4g razy, podjgla 140 opinii oraz 11 wniosk6w,
- Komisja Edukacji obradowala 50 razy, wypracowala 137 opinii oraz 1.1 wniosk6w.
- Komjsja Pozqdku Prawnego i Publicznego obrado wala 5i. razy zaopiniowala 124 uchwaly oraz wypracowala 23
wnioski,
- Komisja Gospodarki Miejskiej i ochrony Srodowiska obradowala 57 razy, podjgla 153 uchwaly oraz wypracowala
6 wniosk6w.

W czasie tej kadencji zgtoszone byly 3 inicjatywy obywatelskie.

Ad.4

Wystgp Ch6ru Canto

Ad.5

Uroczyste podpisanie Deklaracji NiepodlegloSci.

ftzewodniczacv Radv Miasta Pan Rafal sobolewski - podziekowal mlodzie2y za koncert, a nastgpnie wszystkich
obecnych na sali zaprosil do zlo2enia podpisu na ,Deklanacji Niepodleglosci;. Dokumencie, kt6ry po<lkre6li naszq
wie2 z momentem odzyskania niepodregrosci p^ez naszqojczyzng. powiedz iar, 2e .,lty rrr, .iq.ry ,,g
spadkobiercami tych wydazen, kt6re miaty miejsce 100 lat temu. Aoy uwiecznii ten moment i aby oac to
Swiadectwo, ktore zostanie na pzyszlosc wlaSnie w takiej formie, chcialbym zaprosic pairstwa serdeczniedo tego,

3.|ysmy 
podpisali te Deklaracje, kt6rej tekst bzmi: 

"My 
zebrani na uroczystej sesji Rady Miasta woclawex

Vll kadencji, w tym szczeg6lnym roku jakim jest 100 rocznica odzyskania pzez polskq niepodleglo6ci, pragnremy
wyrazi6 swqdumg, wdziqczno6d oraz podziwdla naszych pzodk6w, za ich trud iwatkiza niepooiegtoi I oli&wnv.



Deklarujemy wsp6lprao? w krzewieniu badydi niEodleglo6clourych, kszh|bnaniu postarrr obywabbkkh
a nade wqFfto dalszq sitbQ oiczytrie i naszemu 6riatr.

Ad.6

Po&lekoryanla

osffiilm akconbm utoczysbj s€sji Rady Mk$b bylo w?czenie dyplom6w radnym wraz z podziqkowaniem
za prace podczc Ml kal€ncjl.

Ad.7

Zamknlgcle obrad.

Przeuodniz4cy Rady ftlicb Pan Rafal soboleflski - wobec wyczerpania poz4dku obrad zanykan obrady
Lll sesji Rady Mkrsh WlodauBk.



Akceptacja protololu prrez sekretarry obrad Lll $sri Rady ltliash

RAD}IY PIOTR CZARNECKI

RADNY HENRYK ilIELCZARCZYK ..

Zalacznlki:

1. Lista radnych obecnych na obradrch Lll sesji Rady Miasta Wlodau,ek.
2. Lista os6b uczeshicz4cyd w Lll sesji Rady Miasta Wloolawek.

Protok6l spzqdlla
Barbara Nowak

Podinspekbr
bd*;tra ffot"rdL


